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Bestyrelsesberetning for det 55. driftsår – 2018, 7 måneder. 
 

I vores beretning vil jeg komme ind på følgende hovedpunkter 

- årets forløb 

- årsafslutning og motivationstarif  

- anlægs- og reparationsopgaver 

- Pris og takstforhold 

- Politiske tiltag og vores fremtid 
- personaleforhold 

 

Årets forløb 
Denne generalforsamling er helt speciel ved at den kun omhandler perioden 1. juni – 

31. december – Det betyder først og fremmest for os forbrugere, at vi ikke direkte kan 

sammenligne regnskabet med forrige regnskabsår.  

I perioden har vi haft en stabil drift, hvor vi har været forskånet for større alvorlige rør-

brud og driftsforstyrrelser, der direkte har berørt forbrugerne.  

Vi har i det forløbne år solgt 26.637 MWh, og det er ca. 5 % mindre end budgetteret,  

I det forløbne år har vi kun kørt med kedlerne for præstationskontrol og diverse test, og 

i den forbindelse produceret 25 MWh svarende til et forbrug på ca. 2500 liter olie. 

Der er som tidligere nævnt indført bestemmelser i lovgivningen, hvorefter lavenergihu-

se kan forlange sig fritaget for tilslutning til kollektive systemer, og det er med til at 

fjerne noget af vores varmegrundlag. Desværre får vi ikke direkte besked fra kommu-

nen, men efterhånden er vi vist oppe på en 20 – 30 ejendomme inden for vores net. 

Den 3. februar i år deltog vi i Fjernvarmens dag” med et åbent hus-arrangement, hvor 

ca. 150 forbruger mødte frem på centralen på Industrivej for en snak om fjernvarme 

med vort personale og bestyrelsen. 2 leverandører var så venlige at møde op og præ-

senterede deres termostatsystemer og varme-units.  

 

 

Årsafslutning og Motivationstarif  
Regnskabet gennemgår vores revisor om lidt, så det vil jeg ikke komme ind på her. 

I perioden har vi fået 78 nye forbrugere, så vi nu har i alt 3566 målere installeret ved 

3539 forbrugere.  

Ca. 2394 forbrugere skal have 1.006.043 kr. retur og ca. 1145 forbrugere skal efterbe-

tale ca. 388.721 kr. Disse justeringer er indarbejdet i 1. aconto.  

Motivationstariffen har vi jo måttet annullere, da den beregningsmæssigt forudsætter et 

helårsforbrug, men tariffen er trådt i kraft igen her pr. 1. januar. Vi kan da lige nævne, 

at i de forløbne 7 måneder har vi fra TVIS tjent ca. 175.000 kr. for en god afkøling, så 

vores anbefaling er fortsat, at vi forbrugere bør gøre en indsats for at sikrer den bedst 

mulige afkøling af det modtagne fjernvarmevand. 
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Anlægs- og reparationsopgaver 
I det forløbne regnskabsår er renoveringen afsluttet i Lærkevej, og Brejning Vesterga-

de.  
  

I forbindelse med byggemodninger er der afsluttet arbejder i Borggårdsvej i Børkop, 

Børkop Huse, Mandelhaven Constructa og Mandelhaven HC 2018.  

 

Forberedelse af indførelse af central måleraflæsning har i perioden været en stor opga-

ve, ligesom etablering af en Boosterpumpe i Søndergade i Børkop har fyldt en del. 

Boosterpumpen har jo til formål at sikre et tilstrækkeligt tryk i ledningssystemet i de 

store udstykningsområder ud mod Pjedsted. 

 

Vores driftsleder har en samlet registrering og opgørelse af vores ledningsnet, og i 

Børkop og Brejning er der ca. 75 km hovedledning og ca. 57 km stikledning. I forhold 

til de gamle registreringer ligger ca. 7,2 km (Vi har renoveret ca. 800 m hovedledning) hovedledning 

og ca. 6,5 km (vi har renoveret ca. 450 m stikledning) stikledning i betonkanaler, og en del er jo så 

over 50 år gamle. Gennem de senere år er de mest betydende hovedledninger udskiftet 

til præisolerede rør, og vi vil i de kommende år fortsætte med en udskiftning med bag-

grund i de løbende driftserfaringer og termofotograferinger.  

 

I forbindelse med reparationen af de gamle rørsystemer har vi i bestyrelsen hidtil fast-

holdt princippet om at gennemføre opgaverne uden låneoptagelse. Det princip står for 

fald. Med de nye centralt fastsatte regler har vi måttet acceptere, at omkostningen for-

deles med 30% til vedligehold og 70% til forbedringer. Konsekvensen af dette er, at vi 

fremover skal til at optage lån for at kunne udføre disse opgaver. Folketinget syntes 

åbenbart, at det er samfundsnyttigt at sikre de svage forbrugere ved, at vi skal til at be-

tale låneomkostninger, renter til pengeinstitutter, og hvis vi får kommunegaranti - skal 

kommunen på grund af EU´s konkurrenceregler - opkræve en årlig provision på om-

kring 0,5% af restgælden.  

 

I Gårslev og Kellers Park er alle ledninger præisolerede. 

 

Målere  
Omkring årsskiftet 17/18 blev der indgået aftale med KAMSTRUP om at igangsætte et 

projekt med central aflæsning af målerne. Det er nu afsluttet, og ca. 2500 målere kunne 

anvendes direkte, og vores eget mandskab har udskiftet ca. 600 målere og isat nyt kort 

i ca. 400 eksisterende målere. Det har for vort personale været en stor opgave at få la-

vet aftaler og besøgt 1.000 forbrugere, og det skal de have ros for. 

 

Der blive nu indsamlet måleraflæsning 1 gang i døgnet, og dem kan vi forbrugere se 

over nettet i ”eForsyning”. Her kan vi aflæse vores daglige forbrug, afkøling m.v. 

Ingen målerpartier har været udtaget til kontrol. Den 1. juli 2018 trådte en ny bekendt-

gørelse om kontrol af måler i kraft, og der er sket en liberaliseret, så nye måler kan sid-

de op til 9 år uden at blive udtaget til kontrol. Der anbefales dog, at vi for eksisterende 

målere fortsætter i henhold til de gamle regler. På det seneste er udsendt en ny vejled-

ning, men den giver os ikke helt håndfaste regler for, hvordan vi bør forholde os.  

https://danskfjernvarme.us3.list-manage.com/track/click?u=5a9a40033307ac3c781c39afc&id=3743df2a51&e=b0231d48b9
https://danskfjernvarme.us3.list-manage.com/track/click?u=5a9a40033307ac3c781c39afc&id=3743df2a51&e=b0231d48b9
https://danskfjernvarme.us3.list-manage.com/track/click?u=5a9a40033307ac3c781c39afc&id=3743df2a51&e=b0231d48b9
https://danskfjernvarme.us3.list-manage.com/track/click?u=5a9a40033307ac3c781c39afc&id=3743df2a51&e=b0231d48b9
https://danskfjernvarme.us3.list-manage.com/track/click?u=5a9a40033307ac3c781c39afc&id=3743df2a51&e=b0231d48b9
https://danskfjernvarme.us3.list-manage.com/track/click?u=5a9a40033307ac3c781c39afc&id=3743df2a51&e=b0231d48b9
https://danskfjernvarme.us3.list-manage.com/track/click?u=5a9a40033307ac3c781c39afc&id=3743df2a51&e=b0231d48b9
https://danskfjernvarme.us3.list-manage.com/track/click?u=5a9a40033307ac3c781c39afc&id=3743df2a51&e=b0231d48b9
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Energipriser 
I forbindelse med regnskabsaflæggelse for året 17/18 og budgetlægning for de 7 måne-

der fastsatte vi varmeprisen til 365 kr./MWh. Det var jo en nedsættelse med 25 kr. be-

grundet i refundering fra TVIS af for meget betalte afgifter til SKAT. 

Aconto-prisen for 2019 fastsatte vi til 380 kr./MWh, så vi har gennem de senere år haft 

et stabilt prisleje. 

Lovgivningen er jo således, at evt. over- eller underdækning skal indregnes i efterføl-

gende år, og min forventning er, at vi nu fortsat ligger i et stabilt leje. 

Usikkerheden ligger fortsat på de politiske forhandlinger om omlægning af afgiftssy-

stemet, og hvor vi ender hende med det kommende reguleringssystem er usikkert, og 

selvfølgelig har verdensmarkedsprisen på brændsler også en betydning. 

 

Politiske tiltag og vores fremtid 
På Christiansborg blev der lige før sommerferien indgået en bredt politisk aftale om de 

kommende års energipolitik, og aftalerne er nu ved at blive udmøntet i konkret lovgiv-

ning. Vi har hørt meget om opstilling af flere vindmøller, samt at man vil sænke prisen 

på EL til store varmepumper, der tilsluttes fjernvarmeværker. Det lyder jo ganske for-

nuftigt, men der er et par forhold, der kan få ganske stor betydning for vores fremtidige 

konkurrenceforhold.  

 

For at fremme elektrificering af vort samfund er der aftalt en gradvis reducering af den 

almindelige elafgift for os alle. I 2025 skal afgiften i dagspriser være reduceres med 33 

øre pr. kWh plus moms. Det er ca. 40 øre/kWh, og det svarer så til en ca. 20 %´s re-

duktion i en alm. husstands energipris. Hertil kommer, at El-prisen for et forbrug ud 

over 4.000 KWh i El-opvarmede boliger reduceres med ca. 80 øre/KWh.  

 

I efteråret blev folketinget bombarderet med det uheldige i at fjerne muligheden for at 

pålægge tilslutningspligt i nye udstykningsområder. Indsigelserne blev ikke hørt, og 

fremover er det ikke muligt for kommunerne at pålægge tilslutningspligt efter varme-

forsyningsloven eller planloven. Umiddelbart får det ikke konsekvenser for os, men på 

sigt kan det måske få en betydning, hvis bestemmelsen udvides til at omfatte eksiste-

rende bebyggelse. Indtil videre er vi i eksisterende forsyningsområder fortsat konkur-

rencedygtig, og vi må nu afventer udviklingen.  

 

Som jeg ser det, er der et misforhold mellem, at vi skal udbygge muligheden for aftag 

af overskudsvarme samtidig med, at man har fjernet grundlaget for udbygning af fjer-

varmesystemet i bysamfund med store åbne parcelhusområder. Det er vi i bestyrelsen 

opmærksomme på, for vi kan jo kun udbygge ledningsnettet, hvis vi er nogenlunde sik-

re på fremtidige tilslutninger, og vores konkurrenceforhold er nu blevet betydelig for-

ringet i forhold til individuelle løsninger. 
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Jeg må konstatere, at reglerne for benyttelse af el til opvarmning og den teknologiske 

udvikling af varmepumper gør, at vi ved nybyggeri har svært ved at konkurrere øko-

nomisk. Som jeg tidligere har nævnt nedsættes afgiften med ca. 80 øre/kWh for elfor-

brug ud over 4.000 kWh/år i El-opvarmede huse, så vores argumenter fremover er ale-

ne driftssikkerhed og en robust varmeforsyning.  

 

Den konkrete omlægning af afgifterne for udnyttelse af overskudsvarmen skulle have 

været aftalt i efteråret 2018 p.b.a. oplæg fra regeringen. Vi ved reelt ikke, hvor den sag 

ender. Der er forlydende om, at man er ved at finde en aftale om en moderat afgift på 

overskudsvarme under forudsætning af en certificeringsordning, men udspillet inde-

holder også et forslag til loft over varmeleverandørens forrentning af de nødvendige 

investeringer. Både SHELL og Aalborg Portland har fremført, at de på det foreliggen-

de grundlag ikke ser det muligt at udnytte yderligere store mængder overskudsvarme. 

 

Det jeg lige har omtalt er noget som er på vej under en eller anden form, vi ikke helt 

kender konsekvensen af. Yderlig er ”Effektivisering af Fjernvarmesektoren” igangsat 

uden vi helt kan overskue betydningen for os. Det har været en stor forventning til og 

forestilling i de seneste regeringer om, at der i forsyningssektoren er et stort effektivi-

seringspotentiale, og det skal komme forbrugerne til gode ved mindre priser! For mig 

og for de fleste inden for forsyningssektoren er det et fatamorgana, der har bidt sig fast 

som den evige sandhed. 

 

Der er nu stillet krav om standardisering af omkostninger, afskrivninger, forrentning, 

omkostningsfordeling, benchmarking m.v. Konsekvensen af den nye økonomiske regu-

lering kender vi ikke, men reguleringen vil blive gennemført ved lovforslag, som frem-

sættes, når det nødvendige analyse- og udviklingsarbejde af en ny økonomisk regule-

ring er afsluttet, og fra 2021 må vi forvente at få udstukket en indtægtsramme.  

 

Det er udmærket, at vi ved en benchmarking på et ensartet grundlag kan forsøge at ud-

pege vores stærke og svage sider, men jeg forstår ikke, at de fra centralt hold er bed-

re/dygtigere til at styre ca. 400 forskellige varmeværker end de lokale bestyrelser. Jeg 

frygter, at det bliver en administrativ byrde og alene en økonomisk gevinst for advoka-

ter og revisionsfirmaer, og hele den regning ender ved os forbrugere, uanset at Energi-

ministeren flere gange har lovet de danske familier betydelige årlige besparelse.  

 

Jeg må nu konstatere, at den positive udvikling inden for udbygning af fjernvarmesek-

toren uden for de store centrale byområder står for fald, og om et år kan vi forhåbent-

ligt give en klarer udmelding om fremtiden. 

 

Personaleforhold  
Her til sidst vil jeg gerne takke alle vore medarbejdere for en god og sikker indsats 

gennem det forløbne år.  
Også en tak til den øvrige bestyrelse for et godt og konstruktivt samarbejde i det for-

løbne år. 

 

Herved overgives beretningen til generalforsamlingens behandling. 


